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.+« + The Board of Inguiry reconvened on 21 February 1962
at 10:35 a.m. Colonel Williem Shelton, who appeared as a witness on 20 February,
took the stand and was reminded that he was still under ocath. The meeting

contioued as follows:

MR, HOUSTON: Colonel Shelton, during the time Mr. Powers was under
your commend at Adens, wes there anything in:his personal life or affalrs that
raised any question in your mind es to his suitebility for the performance of the
migsions he finally undertook over Russia?

be

COL. SHELTON: My answer will have to/'"mo" to that, otherwise I
certainly would never have let him go on this mission. There were certain rumors,
certain hearsay things thet you hear in any number of places. I have tried not to
let rumors or hearsay influence any decislons I meke. However, there are times
that I feel heresay and rumors should be checked into to see 1f this is actually the

that
truth. As I say, knowing/the rumors bed been Just that -- and after this talk with
Mr. Powers I followed him very closely - very closely. In fact, I increased my

flying time with him -- increased the number of times that I flew with him, and I

observed his landings and teke-offs in the U-2 much more closely than I had in the

past. And I reviewed his training missions. And I could see no difference whatsoever,

and I em confident in my own mind that this did not affect his flying.

JUDGE PRETTYMAN: I think perhaps for the record, Colonel, you

better identify, genmerally, the type of rumor or hearsay that you have been referring

TOP SECRET

0GC Has Reviewed

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1

25X1



*

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1
TOP SECREY

2/21/62-Shelton/imp p. 2

to in this testimony. As I understand, it was -- well, I'll let you state it.
Because where it appears on the record there might be some misunderstanding that
these might be rumors sbout his reliability as a p‘ilot , or something of that sort.

COL. SHELTON: The rumors were in the area of his personal life.
The rumors I had heard--

JUDGE PRETTYMAN: You needn't describe the rumors, just place them
in the general area.

COL., SHELTON: It was not a rumor, I would say it was hearsay.

FOIAB6
I don't want to leave the impression this was talked about by everybody on the Base.

IAB6
This was not the case at all. In my own opinion I doubt if there were over two FO

people on the Base that had any knowledge of this at all.

»

MR, HOUSTON: This line of questionning is directed solely to the
problem whether there was any personal strain that in your opinion might have
affected his performance.

COL. SHELTON: No, I'm confident in my own mind this caused no
personal strain whatsoever on him. It did not affect his flying -- I'm sure of that
in my own mind.

MR. HOUSTON: Colonel Shelton, we will a little later on put in
precise information as to other missions performed by Mr. Powers at one time or

another, but some missions were performed while he was under your command, aside from
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this final mission?

COL, SHELTON: Well, in addition to the tralning missions--

MR, HOUSTON: I don't mean specifics.

COL. SHELTON: There were other missions flown.

MR. HOUSTON: I would Just like your general appraisel of his
performance on tl}ose missions.

COL, SHELTON: I cannot tell you exactly how meny -- I would probably
need to go back to the operational records to determine whether or not he actually
flew other migsions. To the best of my knowledge I'm almost sure he flew at least
one other mission, maybe more, during the period of time I was there.

MR. HOUSTON: You had no reason to question‘his performance?

COL. SHELTON: No reason.

MR, HOUSTON: When you got notification of this mission which he
performed toward the end of April, you got this in the normal manner from Head-
quarters?

COL, SHELTON: This 1s correct.

MR, HOUSTON: Did you personally makc the selection of pilots
to be available for this mission?

COL. SHELTON: Yes, I selected a primary and an alternate.

MR. HOUSTON: And these were Mr, Powers and] | 25X1

COL, SHELTON: WNo, if I remember correctly for this particular

mission this was Mr. Powers and |:|(phonetic). To the best of my knowledge
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25X1 right now, I believe it was[ |

MR, HOUSTON: Did you notify them personally?

COL, SHELTON: Yes.

MR, HOUSTON: And did ‘you tell them the general nature of the
mission at that time?

COL. SHELTON: No, I ddn't tell them the general nature of the
mission. As I recall, the prime reason for notifying these .people was 80 that they
<‘:ou1d start their training, so they could start their route study.

MR. HOUSTON: Was there anything unusual about this mission, as
you viewed it? \

COL. SHELTON: No.

MR. HOUSTON: Was there any particular basis on which you selected
these two pilots?

COL. SHELTON: Well, Powers' training records and past performances »
as far as I was concerned was outstanding. In flying this bird there is a requirement
to fly very close to the designated route., This 1s not easlly done, because it takes
clear weather and being as high as you are and not being able to see out very well
they have to use the drift sight method of belng able to see the ground. Now this
isn't too easy to fly, nor is it too easy to determine exactly where you are on the
ground, or if there is a combination of things that could go a little bit wrong,

far

that would maybe throw you a little bit/off your track, so to speak, 1t may not

ensble you to get the best pictures possible -- so that we endeavored to fly this
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track, trainix}g missions or otherwise, as closely as possible to the designated
track in order to insure that the results would be as good as we possibly could
make them. Mr. Powers' records indicated thet he was exceptionally good at this.
His records showed that he followed these very closely. Based on this and his
over-all flying sbility, this was one of the reessons. that I gelected him.
MR HOUSTON: As:'!..c.lei from'.te.chnical difficulty, is this type of flying
‘a,nd dure;‘aion of flights .physicailyvte;xing?
CdL. SHELTON: Ye;, it's always taxing -- but there agaln this is
one of the purposes of a treining mission -- this is ang‘cher reason we need to do
training, in order to stay in condition and be fa.m.iliaf with the circumstances and
condition yourself to such hardsﬁips thaf come about.
MR, HOUSTON: And you felt he had the stamina and was so conditioned?
COL., SHELTON: Yes. He proved this in the training missions.
MR, HOUSTON: Did you accompany the group to the staging area?
COL, SHELTON: Yes.
MR, HOUSTON: Did you stay with them until the miséion took off? i
COL, SHELTON: Yes. ‘
MR, HOUSTON: And you had a chance to observe Powers closely during :
|
this time? I
COL, SHELTON: Yes. In addition to this I hed & fully qualified
I
flight surgeon that was available also , who monitored his actions very closely. :
|
MR. HOUSTON: And there was nothing during the period in the staging .
25X1
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area that reised any question in your mind--

COL, SHELTON: No, there was no question.

MR, HOUSTON: What part did you play in the briefing of the pilots
for this--

COL. SHELTON: Well, as I say, the pilots were usually already
briefed. They had gone through the training portion of the mission, Howevgr , due
to certein circumstances some parts of this could be changed at the‘last moment.

As I recall, there were no significant changes at the. last moment on this. If there
had been this is the time that I would personelly see that thé pllot was briefed and
that he understood the changes completely. I ensured that the pilot would study,
and I observed the pilot studying at the pre-strike staging base during the time he
wag there,

MR, HOUSTON: Was there s good deal of information to a.bsorb in
these studies?

COL., SHELTON: Well, I would sey there is a possibility they could
probably fly without 1t very much, but the more knowledge he had of it maybe the
better Job that he could do.

MR, HOUSTON: You mean of the exact pattern of the mission, the
navigational problems to be involved--

COL, SHELTON: In other words, at what time and in what position do
you put on one switch and teke the other switch off.

MR. HOUSTON: He would have these as written instructions to check
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as he went along, too?

COL, SHELTON: This was part of the briefing guide. I also asked
1f there were any speclific questions or problems he had, was there anything there
that was not clear in his own mind as to what he was to exactly do. This was part
of the briefing.

MR, HOUSTON: Did you personally talk to him at all about the
ﬁossibility of emergencies, landing accidents, and what to do in that event?

COL. SHELTON: Yes. I personally went over with him,and the navigator,
to ensure that he understood the different routes and the different locations along
his routé as to which would be his best exit, and which bases he would probably
have a better chance of reachlng under certain circumstances.

MR. HOUSTON: Did you actually talk ebout the possibility of landing
in enemy territory?

COL. SHELTON: As I recall at this particular time, this would
have been taken care of before the pre-staging.

MR. HOUSTON: So you don't recall actually discussing it with him?

COL. SHELTON: Actually discussing with him what he would do if
he went down in enemy territory - at the pre-strike base. This is & staging base.
In other words, there 1s a pre-strike and a post-strike. The one that you take off
from is the pre-strike, and the one that you return to and land is the post-strike.

MR, HOUSTON: Were you the first one to inform Powers this was a

flight over Russia?
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COL, SHELTON: Yes.

MR, HOUSTON: Did you notice any particular reaction to that?

COL, SHELTON: Well, I don't think it was anything unusual, as I
recall, other than the fact that he seemed to be pleased, he seemed to be enthusiastic.

MR, HOUSTON: You didn't notice any hesitation?

COL, SHELTON: No hesitation, definitely not. This is one of the
things I aelways look for. If there is any hesitation at all, of course, then this
is a different matter entirely.

I:l Any reason why he was pleased?

COL. SHELTON: I don't think so, other than the fact that he has

an orportunity now to fly.
|:| Had he ever flown over the USSR before?

COL, SHELTON: To the best of my knowledge, no. This would have to
be checked in the operational records, but to the best of my knowledge at the time
I was there he had not flown over Soviet territory.

MR. HOUSTON: The group as a whole knew that in addition to the
peripheral or border flights that there were overflights over Soviet Russia to be
undertaken from time to time ? Did the pilot group as a whole know that in addition
to the peripheral border flights from time to time there were to be overflights over
Russia? They all knew they might be engaged--

COL, SHELTON: This is true. This was part of their job.

MR. HOUSTON: Did they think of thils as a choice flight or all a
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part of their buslness?
COL. SHELTON: I think they would consider this a cholce flight.
MR, HOUSTON: Any one of tthem would have been glad to get this
assignment?

COL, SHELTON: Yes.

25X1
This would indicate the reason for his pleasure?

COL, SHELTON: This is true.

MR, HOUSTON: During your command did you ever have any pilots
who wanted to be released from the program?

COL. SHELTON: No, and I asked this question several times --
in pilots' meetings where there was no one there but the pilots and myself.

MR. HOUSTON: Was there during this time any reduction in the
requirement for pllots?

COL. SHELTON: No, not that I know of, to my knowledge.

MR, HOUSTON: Did you discuss with Mr. Powers the possibility of
actual capture?

COL, SHELTON: Well, this of course was part of his training. I'm
sure that I discussed this to a degree with him, at least the point that he had
an option to take this device with him or not.

MR. HOUSTON: The needle?

COL. SHELTON: The needle. The other part of goi.ng down in enemy

territory would have been taken care of in his pre-flight training. In other words,

25X1
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at the home base. This is one of the reasons for letting a certain pilot know --
however, he would not necessarlly have to be - because this is a continual
training that all of the pilots would go through.

MR.. HOUSTON: In thelr training at Adena the principles of Operations
Policy Letter No. 6 would be given to them as part of thelr training?

COL, SHELTON: Thisb 1s true, repeatedly.

MR, HOUSTON: Do ybu remember whether you actually read the letter
to them -- you or one of the other off;.cers? Were the pilots actually shown that
letter, do you know?

COL. SHELTON: I'm not sure wh;:ther they were actually shown this
letter or not. My Intelligence Officer would be in a better position to say this,
I'm sure.

GENERAL BULL: I have a question related to that. As we have before
us now this Policy Memorandum No. 6 -- was that the neme of it?

COL, SHELTON: Yes.

GENERAL BULL: That was a policy letter to guide people like you -
the unit commanders in the field - with some leeway on your part as to what you would
impart to the pllot.

COL. SHELTON: Yes, sir.

GENERAL BULL: Now did you follow that strictly? Any exceptions

to it that you know of ~- in your own Judgment - you didn't do that but you did do

this?

25X1

TOP SECRET
25X1

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5



Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1

TOP SECRET

2/21/62-8helton/imp p. 11

COL. SHELTON: We followed it very closely, and as far as I can
recall I don't know of any exceptions to 1t.

GENERAL BULL!: 8o the portlons on destruction, and evasion, and
vhat to do in event of capture, and general deportment, was passed on by you, as
unit commander, to these pllots before they took off?

COL, SHELTON: I didn't personally pass 1t on to them, but they were
pessed on through my steff officers at these training sessions. And I talked with
the pilots in general about certaln items and certaln activities, such as this
needle, for instence -- I would peraonally ask if he wanted this or not.

COL. GEARY: Was there any question in your own mind as to the
understanding on the part of these pilots as to the contents of this particular
letter?

COL., SHELTON: No, there was no question.

COL., GEARY: You feel they all thoroughly understood the contents
of this letter?

COL, SHELTON: Yes, I'm sure each did understand the letter.

MR, HOUSTON: Would they raise questions concerning the policy
during the course of the tralning?

COL. SHELTON: To the best of my recollection they wanted to know
for imstance if this letter really meant what 1t sald -- all I'm saying is that
if they could they were to wilthhold information, but if they couldn't they were to
tell the truth -- in other words, they wanted to be sure they understood this

memorandume.
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GENERAL BULL: Do you happen to know if there was any discussion--
in clearing up questions in the minds of the pilots-- discussions of things rather
remotely connected with the flight -- where they might go, where they might be based,
where they might escape to -- that involved other countries? Did that question come
up and was 1t discussed in the briefing?

COL, SHELTON: Yes. All this was classified and they were briefed
not to discuss ‘1t.

MR, HOUSTON: In the Policy Memorandum, as I recall, it was specifically
set forth - that requirement insofar as possible to keep from giving the full speci-
fications of the plane's performance at a particular altitude and range, to play
those down. Do you recall any other specific points they were briefed to do every-
thing they could to protect? I'm thinking now of knowledge -- these pilots would
have had knowledge of overflights over other countrie.s » wouldn't they?

COL. SHELTON: Not necessarily. There might be some flights flown
that some of the pilots would not know about - there would be no reason for them to
know about.

MR, HOUSTON: If they knew about that participation in the program
by other countries were they briefed not to say this?

COL, SHELTON: To the extent this policy in Letter No. 6 goes,
that wherever possible to withhold, but if they could not withhold then they would
tell the truth.

GENERAL BULL: Do you recall that in the pre-flight briefing of
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Powers immediately before the mission whether or not he raised any questions at all
on an understanding of his mission? Did he come forth and say: "I want to hear more
about this? I need more information on that. Or Just preclsely what does this mean?

COL. SHELTON: There was a policy I had that prior to the pillot
going on thiu mission - at the pre-strike bese I always asked if there was any question
ebout his mission or were there any parts of his mission thet he did not understand.

QENERAL BULL: The question was, were there any such parts that
Powers raised in this instance?

COL, SHELTON: To the best of my knowledge thefe were none,

GENERAL BULL: And he had the opportunity, you know?

COL, SHELTON: He had the opportunity, yes.

JUDGE PRETTYMAN: Colonel, as I understand it part of his instructions --
possibly the most important part -- on which he was briefed was & map - a flight
map they call it.

COL, SHELTON: Yes.

JUDGE PRETTYMAN: Now that map indicated where he was supposed to
fly -- it was outlined on the map where he was supposed to go on this mission, is
that correct?

COL, SHELTON: This is true.

JUDGE PRETTYMAN: And he was instructed, because of the nature
of the plane and the mission and whatnot, to fly as close to that designated line

as possible?
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COL. SHELTON: Correct.

JUDGE PRETTYMAN: So that while he was on the mission if he was
on the line indicated on his map he was carrying out orders -- and that was no
choice of his, is that correct?

COL. SHELTON: This is true,

JUDGE PRETITYMAN: The fall where the plane came down was close to
the indicated flight line on the map?

COL., SHELTON: Well, not having the map here and not really knowing
exactly where the plane came down, I'd hesitate to answer this. But there was a
route map drawn, and if we can determine where the plane came down then I possibly
équld answer this.

MR, HOUSTON: Judge, excuse me, but the Intelligence Officer will
describe the actual map, and then of course we will have information this afternoon
on vhat we know sbout where the plane came down, as well as the corroborating
information from whateéver source we can get it.

JUDGE PRETTYMAN: We will leave it with the Colonel, then, that
1f the information that we get shows that the plane came down at or close to the
f£light line that was on that map that Powers had then it's clear that he was &t
that spot pursuant to hie instructions and orders and not by any voluntary decision
of his own.

COL. SHELTON: This is true. In other words, he had a route to fly,

and he was instructed to fly this route, and if he could determine that he was off
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course, 80 to speak, that he would take corrective action to get back on course.

MR, HOUSTON: Do I understand it was commonly the case you would
have deviations you would have to correct?

COL. SHELTON: As I sald before, if you are flying visually and
there happens to be a cloud cover beneath and you could not see the ground, then
there 1s a very good chance that you could deviate from this route without knowing
it., Now once 1;0 becomes clear and you can see the ground and you can determine
your exact position on the ground and you know it's a fact that you are off course -
then he should take corrective action to put himself ﬁack on‘course.

MR, HOUSTON: The point I'm making is that in the experience of
flying these missions was it not common to find some deviation that needed correction?

COL, SHELTON: Yes, because of such instances as I just cited --
this could ceuse a deviation.

JUDGE PRETTYMAN: We have no further questions.

+ « « « Colonel Shelton was then excused and 25X1

was called as the next wltness and duly sworn by Judge Prettymen . . . .

MR, HOUSBTON: Would you identify yourself for the record?

MR. HOUSTON: :lat what time were you associated with 25X1

the U-2 Project?

25X1 |:| From 1958 to 1960.
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MR, HOUSTON: In what capacity?

I:l I was assigned as Intelligence Officer for Base B.

MR. HOUSTON: Did you have prior intelligence training experience?

MR, HOUSTON: Would you describe it, very briefly?

: Well, I had been an Air Force Intelligence Officer
since 1950, and attended the prescribed lntelligence training courses of the Ailr
Force, Strategic Intelligence School here in Washington, and experience in SAC as
Wing Intelligence Officer, and in Germany a8 Wing Intelligence Officer.

MR, HOUSTON: Were you assigned to the U-2 Project back here to

go direct - or did you go directly--

I was assigned to go to B.

MR. HOUSTON: And you arrived out there when?

|:| I think it was March of 1958 =- the latter part of
March or the first part of April.

MR. HOUSTON: Mr. Powers was with the Detachment at that time?

Yes.

H

MR. HOUSTON: Apnd during the period you were there did you know

Powers?

Yes, sir.

H

MR, HOUSTON: Both officially and socially?

Yes.

D
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MR, HOUSTON: Had you briefed him on any missions prior to the
April 1960 mission?

I think so. As to any specific mission, I don't

H ,

think I could recall any specific mission. But inthe pormal nature of things I

would have been involved, yes, sir.

MR. HOUSTON: Were you the Intelligence Officer for the specific

mission that was planned for late April and took place on 1 May?

Yes.

H

MR. HOUSTON: Did you accompany the pilots and groups to the staging

area?

No.

H

MR, HOUSTON: Did you brief the pllots before they left the staging

area?

Yes, I did.

H

MR, HOUSTON: Could you tell us the nature of the briefing?

Well, we had it pretty well established as a routine,

U

as to things we would cover on the pre-flight briefings,and after the pilot assignments
were made, and some of the preliminary planning had gone into the route apyhow , I
would get the assigned pilots into my office and we would use the available target
identification charts that we had. They were generally mosalcs, fairly large scale
maps, for identification of ta.rgetiﬁg. And in the absence of any detailed photography

or mosaic maps we would study the JN charts they use for their navigation, or larger
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scale, if possible, and try to ensure they knew a specific flight path so they
would cover the flight area.

MR, BROSS: What is a JN map?

: A Jet navigation msp -- a small scale map.

In addition to that, my function was more closely allied with
target identification. And then we would run over evasion and escaepe, limited
enemy or unfriendly country a.bility to interfere wlth the mission--

MR, HOUSTON: In that regard the cepabilities of any enemy fighters,
surface-to-air missiles?

I:l Yes, surface-to-air missiles and antleircraft
weapons. I say "limited" because over the scale of the routes they were flying
fhere wasn't much point in getting too detalled on the thing -- but more of an awareness
than anything else. Procedures to be adopted in the event of capture. What
alternative meth«:;da the pilots had for regaining friendly territory. Pretty well
standardized Air Force procedures insofar as who to contact, who not to comtact.

A degree of terraln study, climatic and geographic conditions, and securlty aspects
only insofar as prisoner of war activity. Then we also covered or identified the
necessity for carrying only the minimum documents necessary for flying the mission.
And also we covered in general this Policy Letter 6 that we have been referring to.
MR, HOUSTON: Do you recall whether you actually had the Policy

Letter 6 before you at that time?

|:| Specifically in regard to Mr. Powers I do recall
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discussing this with him. As to whether the Letter was actuelly in front of him
at the time, or in fromt of me at the time, I don't recall. T do know that of
all the pilots T talked to I was never in any doubt that they knew what the contents
of this Letter were.

MR, HOUSTON: In the discussions they revealed a thorough under-
standing, in your opinion? .

|:| Yes, sir. In fact, they seemed to know it better than

I did -- they had been associated with the Project longer and seemed to be more
knowledgesble on it then I at one point.

MR. HOUSTON: Do you believe you spoke specifically at this briefing
to Powers about what to do in event of capture?

MR, HOUSTON: And in so doing do you believe you spoke in accordance

Policy
with the policy laid down in/Memorandmn No. 6%

|:| Thaet was a part of it, yes.

MR. HOUSTON: Do you remenber any other specifics?

|:| Well, we followed & practice -- at least I did -- of
telling the pilots that if they were captured that they were of course to attenpt
not to reveal any information at all, if possible -- and this usually degenerated
into a falrly general discussion as to ways and means. We would discuss Air Force
experience with FW's, and the fact that eventually almost anyone could be broken

down and compelled to talk -- and that the tactics should be to delay -- not an
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out-and-out lie if you're going to get caught in it, but delasy your inmterrogators

as mich as possible -- give him & limited amount of information and specifics, As to
the aircraft itself I do recall a discussion as to limltation of altitude and
performance of the aircraft. Whether this was emphasized unduly or not, I don't
really remember, but I was sure that this took place.

MR, HOUSTON: Do you recall whether you discussed any theory of
behavior as being better than enother? For instance, ﬁha.t to be silent under
questioning or to be apparently forthright under questioning would be a better epproach?

|:| We discussed this, yes, sir -~ and agaln the general
idea was there would be no point in belng belligerent, to sppear cooperative, to
give limited amounts of information under pressure -- in other words, to fence with
this man to the extent of ’_crying to keep him off you but not to the extent where
you're lying to him and you're going to get trapped in your own lies -- to know what
you were going to say and to say it.

MR, HOUSTON: Do you remember whether you discussed any vital
information that Mr. Powers might have that was considered particularly sensitive?

|:| Specific in terms of information? No, sir, I don't
recall. |

MR, HOUSTON: What I had in mind is that I believe he had informastion
on certain other overflights and participation of other governmente 1ln the U-2 Project
thet were considered pretty semsitive. Do you recall whether you discussed those at

all, as things that should be protected sbove the ordinary?

|:| As to specifics, I don't recall. I do know that
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generally the ides was to attempt to keep from revealing any knowledge he did have
or hed gained, and that he should be very much aware of this knowledge.

MR. HOUSTON: What I'm thinking of, there was some information
that in event of capture would be obvious to the Russians, and on this he was under
no inhibition particularly--

25X1 |:| Right, sir.

MR. HOUSTON: What I'm thinking of - there were degrees of sensitivity

of the things discussed with him--
25X1 :l Yes, there were certain items, I do know, with this
idea of holding back.

MR, BROSS: You have already identified the performance of the
aircraft as one area to be withheld if possible.

25X1 |:| Yes, sir.
MR, BROSS: Any other technical aspects -- the competence of the

American cameras?

28Xt I:l Yes, this was not to be discussed, if at all possible.
This was part of the technlcal date of the aircraft. Of course, the assumption was
the cameras would be destroyed with the destruct and there wouldn't be any problems.
Wes this an assumption?
25X1

a
Tt was/pretty well-understood thing the destruction

of the aircraft would take care of this and the pilot would be relieved, therefore,

of really facing this problem. However, I recall -- I don't know whether I talked
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to Powers specifically on this -- I don't know -- but I do know in discussing
capture with some of the pilots I had no doubt they were well aﬁare a discussion
of the functioning of the equipment was something they should not discuss, and
most of them -- well, I'm sure they were well aware of this.

JUDGE PRETTYMAN: How much did the pilots know about the camera
equipment?

|:| From a formaliz.éd sense I imagine a rather limited
degree of knowledge. However, in assoclation with it amjl having seen some of the
results of it they could draw some pretty good conclusions on it,

JUDGE PRETTYMAN: They weren't briefed on the structure and capacities

and what not of the camera?

|:| To my knowledge, no, sir. They were briefed as to

- whet they had to do to msake the thing function.

JUDGE PRETTYMAN: That would be the extent of their briefing?
|:| To my knowledge, yes.
JUDGE PREITYMAN: They were going to fly certain missions and do
certain things, and the plane was loaded so that i1f they moved certain levers
it would do certain things.
|:| Yes, sir. Our. emphasis ingofar as the camers was
concerned was that they ensure it was turned off and on at the specified times.
JUDGE PRETTYMAN: Could one of these pilots have sat down and

sketched the structure of one of these cameras?
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I:l I don't think they could.

MR, HOUSTON: In that comnection, do you happen to know whether
Powers had any background or training in photography?

|:| No, s.ir, I don't.

MR, BROSS: I understend that specifically Powers had seen the
respults -- I think there was testimony to this effect yesterday -- that Powers had
seen or had probably seen the results of photographic surveillance, presumebly as
a result of one of his own miesions, Was this likely to be true?

|:| Well, I don't think so. I don't know.

MR, BROSS: What I'm trying to get at was really whether a pilot
would normelly be familier with the state of the technical competence of the
photographic eguipment and would appreciate the degree of excellence of this
photography and would generelly be familiar with what this photographic equipment
could accomplish at the altitudes at which 1t was functioning.

|:| I think they would be aware of the fine equipment
that théy did have at their disposal.

COL. GEARY: Do you happen to know 1f this testimony -- was this
a result of a training mission thet they showed him--

MR. BROSS: I think somebody testified yesterday that Powers didn't
know much about the technical make-up of the cameras and photographic equipment but
that he had seen the result of the photography and therefore was aware of the most

sensitive aspect of this Project, and that was the very high degree of technical
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competence which had been asccomplished.

MR, HOUSTON: I think the testimony was that he had seen the
results of training flights.

|:| This I think waes probably correct.

JUDGE PRETTYMAN: Let me pin down this ome further thing. Assume
that the pilote knew or certainly assumed that if they were instructed to fly a
certain height over a certein territory, and pull certain levers which they knew
operated cameras, they assumed they were taking pictures and the plctures were good
enough to cause the command to send somebody to do that. In addition to that,
so far as you know, they didn't know anything sbout the technical, mechanical
meke-up of the camera?

I:l I doubt it seriously.

JUDGE PRETTYMAN: Or of the paper that was used?

|:| No, sir. Most of them were interested in the fact
that we have s good piece of equipment here and it will turn in the results we are
after -- and that was about the extent of the feeling.

MR. HOUSTON: Do you recell whether or not you briefed Powers on
what specific enemy capability he might expect to encounter in the way of fighter
alrcraft or surface-to-air missiles and their probeble effectiveness?

|:| Yes, sir. The information that Mr. Powers received
was as to types of aircraft, types of fighter alrcraft, and as to possible types

of surface-to-air missiles. As to precise location of these, no. As to performance
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capabilities of the fighters, yes.
JUDGE PRETTYMAN: What was he told about the possibility of
his being shot down?

|:| That it was rather remote.

MR, HOUSTON: Not impossible, but remote?

I:l That the possibility existed and that the knowledge
we had at that particulsr time indicated that there was very little likelihood,
or practically none, of a fighter intercept. There was some likelihood, but remote,
of7surface-to-e.ir missile.

JUDGE PRETTYMAN: Not air-to-alr missile?

MR, HOUSTON: Do you happen to recall whether Sverdlovsk was
mentioned as a possible SAM site? Surface-to-air missile site.

: Yes, sir. I'd like to amend that somewhat. In
the briefing since the route was all established we ran over the entire route, and
gverdlovsk of course happened to be there, and it was annotated as & possible missile
site, but that was just a part of the general briefing - no particular point was made
of it.

JUDCE PRETTYMAN: Was 1t known to imtelligence -- known to you at
that point that while a surface-to-air missile site so far as he was concerned, where

he was golng to fly and at what height, that a surface-to-alr was a possibility?

I think et that time, sir, as far as my knowledge was
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concerned, it was considered a remote poseibility but a possibility.

|:| Did he understand the slgnlficance of this, to

your knowledge?

Of surface-to-alr missiles?

- Yes.,

I'm.sure he did, but I don't think that he or any

othef pilots';rere.particularly concerned about ground offengeB, 'I'heyb had gréat
faith in the aireraft, they had great faith in the planning of these missions, and
I don't really think that meny of them were deeply concerned sbout defensive activity.
They we;e aware of it but not coﬁcerned particularly.
MR. HOUSTON: Did I understand you to say tﬁa‘s you were the one
that briefed him on what should accompany him in the form of documentation?
|:| Generally, yes, sir.
MR, HOUSTON: What was he authorized to carry in the way of
ldentification documents?

What was he authorized?

H

MR. HOUSTON: Let me start off -- was he instructed not to have
any identification?

:l No, sir. 1I'm trying to remen.lber, and I can't
remenber specifically whet he was instructed not to carry or to carry. He was
to have his identification as a -~ and this is something I'm not too sure of -- I

think it was as & civilian--

TOP SECREY

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1

25X1

25X1



25X1

25X1

25X1

25X1

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

TOP SECRET

efer/ée[  Jum  p. 27

MR, HOUSTON: Would you recognize this eard,:I [ M.

Houston handed |:|a. photogra.ph]
|:| Yes, sir. This 1s what I'm referring to -- not DAF.

JUDGE PRETTYMAN: Let's describe 1t for the record.

MR. HOUSTON: I showed |:|a photograph of a card which
appears in a group of photographe in the publicatlon entitled "The Trial of the U.2"
put out by Translation World Publishers, which, from its photograph, is identified
as a Department of Ailr Force civilian identification card bearing the name -- and
there is a partlal obliteration but c-1-s G. Powers -- the first four letters of
Francis are eliminated, This 1s & description of the picture. Was this card one
he was authorized to teke with him?

|:| You use the term "authorized", and I'm not sure in
my own mind as to what -- I'mrtrying to recall -- what specific documentation an
individual was authorized, what the form was or which. They had two forms, as I
recall, one was the normal Alr Force ID card and the other was a NASA-type card,
and specifically as to which of those two was authorized, or which he was told was
authorized, I really can't say -- but golng back two years, I would say in order to
keep the Alr Force out of it it would have been the NASA card he would have been
authorized.

JUDGE PRETTYMAN: Well, if he was found with this card oo him after
the flight, would you say that the card had been authorized? Was this one of the

cards that would have been authorized?
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25X1 |:|I can't answer -- I can't say that.
JUDGE PRETTYMAN: In other words, you cannot tell us whether or
not he was authorized to have this card?
25x1 * No, sir, I can't recall whether he was or was not.
Did he have & NASA ID card?
Wl\xether Mr. Powers had that or not, I don't know.
I know that the pilots did heve NASA cards.
25X1 Was his cover story NASA?
Yes, as an all-weather aircraft.
Did you brief him on his cover story?
Yes -- this was Policy Letter 6.
And this was NASA -- he was to say he was a NASA
pilot?
I haven't seen that Policy Letter for two years,
and I don't recall what it said.
MR. BROSS: The question here 1s the cover story that he was to
adopt inside Russia. The cover story he used in other parts of the world might
well be one thing -- he might say he was a NASA pilot under certain circumstances --
but you might give him different instructions as to how to behave and what to say
1f he were picked up in hostile territory. And the question here is: What documents
was he authorized to carry and whlch story was he ilnstructed to tell to the Russians?
25x1 : Well, as you are aware, the way that thing goes there
25X1
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are several different possibilities in that Policy Letter on the cover story he would
use, depending on various clrcumstances, and as to which one -~ right now I can't
tell you that 1t was No. 1, No. 2, or No. 3 he was instructed to say or to tell.
But I do know that in general I think I can say that he was instructed to tell that
story appropriate to that overflight, and had an understanding of that Policy Letter.

MR. BROSS: But you don't remember specifically what he was told
with respect to a cover story for use inside Soviet Russia?

l:l No, sir.

JUDGE PRETTYMAN: Is there any record anywhere as to exactly what
Instructions he was given at this time for this particular flight?

I:l I don't know, sir. There were several reports that
were written at that time, and the full content of those reports may reveal that.
But I don't recall specifically. At}d really in my own mind I'm not particularly
sure of the full, detalled cover story as written, although I reed the thing several
times and knew at that time, but right now I can't recall the detalls of it.

MR. BROS3: But you are reasonably certain that there was a cover
story?

MR, BROSS: And your difficulty now is simply in remembering it?

|:| Yes, in remembering what the details of that story

were.

JUDGE PRETTYMAN: Well, there isn't any way that you know of by which
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you could teke the story that Powers told when he was captured and check it back
against what his instructions were?

|:| From the published newspeper-type things and the
trial itself I do recall that at that particular time in listening £o the radio
broadcasts there was no particular concern on my part that he had deviated fror.;x the
story he was told to give -- at that particular time -- I remember this d;l.si:.inctly -
he was following in general the story that he was told to give under the circum-
gtances -- in other words, I didn't get the impression that he was violating it.

JUDGE PRETTYMAN: What instructlon was he glven as to what his sta.’ous‘

would be if he came down in Russien territory on this flight?

l:l That he was & civilian pilot and hed wandered off

* course, and was on & weather reconnaissnce mission, as I recall the first part of it.

JUDGE PRETTYMAN: That was hls instruction as to what his status
actually was?

|:| Oh, what his actual status was?

JUDGE PRETTYMAN: When he came down. He didn't have & prisoner of
war status, did he?

: Oh no. That his status when he hit the ground was
that of practically nothing -- that_ he was on hils own at that point.

JUDGE PRETTYMAN: I wonder if they told him, in connection with hig

status if he came down on the ground, what his rights were?

|:| He was told in discussing this with him that he was
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on his own insofar as any rights were concerned -- he had no Geneva Convention
rights or anything of that nature - he was strictly on his own -- there was no POW
status as such.
JUDGE PRETTYMAN: I assume or I suppose this would probably be
obvious - that the helght at whlch he was to fly was part of his instruction?
|:| Yes, sir.
JUDGE PRETTYMAN: Anything further?

MR, HOUSTON: Two points. Was he briefed on POW communication
techniques?

|:I Not by me, no, sir.

MR. HOUSTON: Did you personally discuss with him the carrying of
the poison needle and its utilization?

MR, HOUSTON: What did you tell him about 1t?

l:l I told him that the needle was there, and it was his
option to take it or not to take it, it was his option to use 1t or not to use it,
We took the device apart and suggested that there were several methods of using the
thing. As far as concealment, that as a good luck charm it may be allowed on him --
the interrogator or the captors would al.lqw him to keep it as a good luck charm.

But that there was an alternative, that he could take the pin portion out and put it
in the hem of his clothing, or something of this nature. That he could use it as a

self-destruction device or as a weapon, if the occasion called for it, and at hls own
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option -- it was strictly his option as to how he handled it.

MR, HOUSTON: Was 1t also his option as to whether or not he took
it along?

[ v o

MR, HOUSTON: Did he express aeny personal views as to the needle
end its use?

I:l I hesitate to answer specifically, because I don't
recall -- I know that in discussing it with all the pilots there were several views
expressed, and as to whet Frank's actual view was, I would hesltate to be specific
and say whether it was use it or not use 1t.

MR, HOUSTON: You Just don't recall?

|:| No. There were several strong feelings on both sides
of the fence as far as the device itself was concerned.

MR, HOUSTON: It might help to refresh your recollection -- I'd
1ike to read from OPERATIONS POLICY IETTER NO. 6 (dated 9 December 1957), paragraph
h,c., on the conduct and procedures ln event of capture, as to their status:
(Reading) "They (the pilots) will be advised to represent themselves as civilians,
to admit previous Air Force affiliation, to admit current CIA employment, and to make
no attempt to deny the nature of their mission."

|:| Yes -- this is what I didn't remember - whether the
CIA part was a part of that instruction.

MR. HOUSTON; It is my understanding that the NASA story would be

uged in other circumstances.
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|:| Yes, this is true. As I sald, there were two or

three different alternatives, and I don't recall the line of demarkation between
the two.

MR. HOUSTON: This is the specific languasge in event of capture,
as such.,

|:| I don't have any doubt that that was understood.

JUDGE PRETTYMAN: Anything further?

MR. BROSS: I can't remember, Judge, whether:l was asi(ed 25X1
whether Powers showed any hesitation or manifested any concern ebout this particular
flight which was in any way unusual. If this question has nof been asked, I would

like to ask it now. Do you recall--

No, sir.

JUDGE PRETTYMAN: 1Is your answer no that you don't remember, or no

that he didn't exhibit any--

|:| No, he did not exhibit any reluctance to take the

mission.

JUDGE PRETTYMAN: The witness 1s excused.

Ve e l:lthen left the stand and 25X1
was called as the next wiltness and duly sworn by Judge Prettyman . . . .

MR, HOUSTON: Would you identlfy yourself, please?
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MR, HOUSTON: What was your relationship to the U-2 Program?
25x1 |:| I was the flight planner at the Detachment in
Adans, Turkey -- the navigator.
MR, HOUSTON: When were you assigned, when did you reach there,

and how long were you there?

25X1 |:| I arrived in Adans in December of 1959 and I remained

i

there until March of 1961.
MR, HOUSTON: During that time you were responsible for planning
the actual flight tracks for missions?
25X1 |:| Yes, sir.
MR, HOUSTON: And briefing the pilots on these missions and the
flight pattern?

25X1

Yes, sir.

H

MR, HOUSTON: Were you responsible in connection with the overflight
mission that was originally set up for the end of April and took place on 1 May?
25X1 |:| Yes, sir, I was.
MR, HOUSTON: Tell us e little how it worked,[ | You 25X1
would get instructions from Headquarters -- how specifically, and what would you
do with them?
25Xx1 |:| The instructions came to us 1n a message which we
25X1 called an|:| message. Headquarters had listed all the geographic coordimates

of turning points after departure base -- all the turning points -- and of course the
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recovery base. They would give us Instructlouns between various polnts as to where
the camera should be turned on and off and the particular mode of operation for the
camers.. I then would take this message and plot on maps such as these, which are
JN charts, the actual geographic positions of the various turning points, and letter
them as they were designated in the message. These polnts would then be checked at
least three different times by myself, and witnessed, and on all overflights Colonel
Shelton personally checked these coordinates to be sure the track we had drawn on
these flight charts was the track Headquarters had sent us. We used different colors
on the'charts--

JUDGE PRETTYMAN: Let me understand this -- when the pilot took
off on a flight his flight was indicated on a serles of cards such as you have
there? It was not on Just one map but on a series of cards such as these?

: That is correct.

JUDGE PRETTYMAN: And the cards were numbered like those in front
of you?

: Yes, sir, the number and showing the general direction.
Here for exemple on Chart 5 there was an arrow, so that the pilot could always orient
the map so he was looking in the direction of the flight line and the general path
of the alrcraft. On this particular mission we used eight cards because of the
length of the mission.

JUDGE PRETTYMAN: Actuslly four cards with charts on front and back.

|:| Yes -~ four. And these were orientated as far as
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turning the swii:ches on and off. And in addition to the orientations which are on
these cards we would compute celestilal navigation positions for him to use to cobserve
with his sextant, and to be able to get his position celestially should there be
an undercast condition which prevented him from visually fixing himself during the
flight. In addltion to this we also planned true heading checks for every four
minutes of time throughout the entire mission, so that should the compass fail he
could, by setting in the azimuth of the body, steer himself celestially throughout
the mission.
JUDGE PRETTYMAN: Now actuaslly on the dete of this flight - May 1,

1960 - what was the condition? Was there an undercast or was the ground in sight
for the entire flight or--

|:| Before teke-off we obtained from Headquarters again
the weather forecast for the route. We also obtalned winds. And these winds were
put on the pilot's green card or flight plan, and the annotations regarding the
weather was placed on his chart.

JUDGE PRETTYMAN: On these charts - these cards?

|:| On these cards. And I actually don't know - it not
being available -- but from an interview I have had with Mr. Powers he indicated
cloud cover from departure base up to about this position [ pointing to 69,000 feet
on cha.rt]. We debriefed him on that weather. We also had available to us from
Headquarters' supply sources radio stations within the Soviet Union with our

frequencies and call signs listed. These were placed on the chart and we were sable
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to glve him radio bearings to the stations, which he could use to determine his
course or "track", as we call it, in the event of an undercast or sextant failure,
And these were made avallable to the pilot.
Now after the track had been checked out and certified that

it was correct, at a time designated by Colonel Shelton the pilots were allowed to
see this track and study it. Because the maps of the JN size or scale are not
sufficient for proper target stﬁdy, we then allowed the primary and the alternate
pilot to make any target nota.'bions that he desired on his chart, since he was the man
that was going to fly the mission and he could reed his own writing better then mine,
and any notations that he thought would help him we allowed him to place on these
charts. And this they did. This was usually done at the Base at Adena before we
went into staging operation. But whenever we arrived at our advance base , the
night before before the pilot went to sleep he reviewed his route and studied the
targets and refreshed his memory with any notations that he wanted to » regarding the
targets, at that time.

JUDGE PRETTYMAN: When you say "targets" what do you mean? Do you
mean the places at which he was to take the pictures?

|:| No, sir. But for exemple on this chart, which is Chart 5,

you see we have a flat line that comes up and turns in this manner. Now on this
map there may not be the actual annotation of a dam and a large lake, which appeared
to us from other sources or from larger msps » Oor there may have been some buildings
that we received target charts for which were of prime interest, and he would then

annotate the building as it appeared in reletion to airfields , towns, bridges, and
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he put it on this chart in pencil, so he was sure as he was flying along he
could refresh his memory end line himgelf up with the building as he had placed
it on the map.

JUDGE PRETTYMAN: Then when you use the word "target;' in this
connection what you mean is observable features on the ground which he could use
to check his course so as to know whether he was on course or not?

: Yes, sir.

JUDGE PRETTYMAN: You don't use it in regard to the places where

he was supposed to take a plcture?
|:| No, sir. The camera was on all the time.

GENERAL BULL: They would Just bring the cﬁarts up to date with

the latest navigatlonsl data.
|:| Yes, sir. These charts were several years old in
some cases, and they were bringing them up to date, that is correct.

In the morning before the flight while the pilot was pre~breathing -
which means that for at least two hours before scheduled take-off the pilot was
breathing oxygen -- I took these mission charts and gave them to the pilot, and he
studied them again, and if he had any recommendations or questions, or anything of
this type, we would then bring his charts up to dete for him -- but normally they
didn't. We gave him then the actual time that 1t would teke to fly a leg, the
heading that he should fly -- and this was all stamped right on his chart so that

he didn't have to refer back to his flight log, or if a flight log fell on the floor
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and he couldn't pick 1t up -+ as may have happened -- all of the date he needed to
fly the mission was on the chart, although we did like to have him record some
data for us, for debriefing purposes, on his flight card, which is s,xid was referred
to as the green card.

MR, HOUSTON: Hed you briefed Mr., Powers on any other missions?

MR. HOUSTON: Did you £ind he understood his briefings?

MR, HOUSTON: And did you debrief st the end of missions?

|:| No, sir. The debriefing team was employed, for

exapple on this mission while I was with the launching party, at Peshawar -- the

debriefing team was headed by other people, and I:las the Intelligence 25X1

Officer

COL. GEARY: Had you debriefed him on other occasions?

|:| Not other overflight missions, but I had debriefed him

on training missions very often.

MR, HOUSTON: Did you form an opinion as to his navigational ability?

|:| Yes. In my opinion Frank Powers was sbout the best

pilot we had.

From a nevigational sense, or overall?

—

In addition to training missions there were times when he would

25X1

TOP SECRET
25X1

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5



25X1

25X1

25X1

25X1

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1
TOP SECRET

2/21/62:|1mp o M 40

fly test flights for us after an alrcraft engine had been changed, etc. And I
know he was regarded in the Unit as about the best pilot we had.
MR, HOUSTON: You were with him in the immedlate period before take-off?

I:l Yes, I was.

MR, HOUSTON: Did you discuss with him anything besides the flight
plan? Did you discuss any possibilities of mishep?

I:l No,' I didn't discusskanvy possibilities about any mishaps,
but I was the custodian of "the ;ilver dollar",as we referred to it, on his transport
from Adg.na to Peshawar, and it was in my custody at the time we were in Peshawar, and
therefore just before Frank got into the alrcraft I took the silver dollar from its
location and offered it to Frank. At.first when I offered i;t to him there was a
hesitation on his part, and he shook hils head indicating that he did not want to take
this=--

MR. HOUSTON&I Did he have his helmet on?

|:| Yes, he had been pre-breathlng for almost two hours
now. And as I started to walk away from him he then tapped me on the shoulder, and
I turned around , and he indicated he would take 1t, so I gave it to him and he put
it in his pocket of his flight suit. I then asked him again 1f there was snything on
the mission that he had any guestions sbout, and he indicated everything was fine.

He took the flight packet which had his map and flight data with him and went out
and put 1t in the aircraft.

MR, HOUSTON: Did you accompeny him to the aircraft?

25X1
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25X1 : Well, I accompenied him part way to the aircraft --

meybe four or five steps. The aircraft was in the hangar and the pre-breathing van
was in the hangar -- and he walked up the steps and I patted him on the back and
said, "I'll see you later, Frank."

MR, HOUSTON: Were there any incldents in these final sesslons,
that come to your mind at all, that raised any question in your mind about the mission
or about Powers?

251 I:l None whatsoever -- sbsolutely none.

MR, HOUSTON: I:l I have & paper here, forwarded over Mr. 25X1
Cunningham's signeture, which 1s stated to be a summary of operational activities
for Francls Gary Powers, describing them in general and then listing actual flights
by dete, area, nature, and flylng time. Can you tell me where this information
could be obtained?
25X1
|:| Yes. This information waes obtained from his Form 5
and from flight records that are availsble to us up in the office on H Street.
MR. HOUSTON: You would have the actual originals of those flight
records?

25X1 : Yes, they are--

MR. HOUSTON: From which this information had been taken?

MR, HOUSTON: Judge, I suppose we could verify this further, but

if you think that is an adequate identification, if it's acceptable to you I would

propose to have this as an exhibit for the record.
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JUDGE PRETTYMAN: Why don't you Just put it in as an exhibit., I
don't see any need for further verification of it. And 1f any questions should
arise--

MR. HOUSTON: You could always go to the original document.

« + + « This SUMMARY OF OPERATIONAL ACTIVITIES from James A. 25X1

Cunningham, Jr., Acting Chief, DFD-DD/P, addressed to|:| dated

19 Februsry 1962 , was then entered in the record as EXHIBIT 1k . . . .

25X1 |:| May I moke another additional comment, which may be

pertinent?
JUDGE PRETTYMAN: Yes.
25X1 |:| In addition to the flight maps which we placed on
JN charts we did prepare for the pilots, on this scale map, a global navigation chart,
an emergency map -- in event of emergency the pilot then would have a heading and
fuel figures available, and time enroute, to all the various places as Colonel Shelton
selected for us. And this map was not mounted on a board, and was made available to

the pilot and which he carried folded in his flight coveralls. The pilots did assist

in the making of this map, and Frank did have this with him at the time he took off.
MR. BRO3S: TFor escape or evasion?
25X1 |:| Not escape and evaslon, but supposing he runs into
engine trouble and he wants to get out of Russia as soon as possible.
JUDGE PRETTYMAN: Could I ask you one or two questions about this,

to make sure I understand it? Looking at Card No. 1, and turning over to Card No. 2,

25X1
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it is written on here in crayon, with an arrow pointing to a certein point on the
flight line, the words "Mode 1 on". Then further along the line the words "Mode Stby"
which T assume means standby.

|:| Yes, it means standby.

JUDGE PRETTYMAN: What does that mean?

|:| Well, sir, that was for the operation of the camera.
And the csmera had two modes that were available to wus -- one mode is scenning from
horizon to horizon--

JUDGE PRETTYMAN: I don't care about the details of it -- but this
mode has something to do with the camera? It tells him to do something with the
camera?

|:| Yes, sir. And on his original flight log, then, I
computed the time after take-off he was to do this, so that 1f he encountered an
undercast then by dead reckoning he would turn the cameras on, because there are times
when they can get some photographic value even out of clouds.

JUDGE PRETTYMAN: Now this second one says "mode standby". Then
the next thing that appears is on the next card - "Mode off" - "Mode Standby". T

suppose then this standby means turn it off at that polnt?

|:| It isn't really off, because they keep the heaters on

25X1

so that the camera has heat,and ensures operation when he does go back, for turning it on.

JUDGE PRETTYMAN: But the points shown on here are the points at

which you particularly wanted him to take a picture?
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25X1 |:| Yes, sir.

MR. HOUSTON: Thet is where you were exposing film?

25X1

Yes.

GENERAL BULL: I have noted 1ln the Tape 1 recording ‘of Mr., Powers'
interview this reference -- and he was talking here about the time after he had left
the plane and was on the way down -- "I remembered that I had a map with escape - not

escape routes but showing routes to - in a southern part of my course, showlng routes

25X1 from there to Turkey,|:| from various peilnts along my course in case something
happened and I had to come back out thisg way. So I took that out, tore it up into
small pieces and just threw it out in the air." This was the sole reference to
that. What would prompt that particular security action on his part? Was that
probably the most important document he had, of a security nature «- anymore then
this type of--

25X1 |:| I think it was one of the most important, because this
map would have brought ilnto the trial some of our allies who were allowing us to use
thelr bases under emergency conditions. And by destroying this mep, of course, he
removed any evidence of this that could have been brought out when he was captured.

GENERAL BULL: Would it bring them in anymore than these maps he

wes using on this chart?

25X1
|:| Yes, because the only bases we show here is the

departure base at Peshawar

25X1

MR, HOUSTON: The other mep would show what, for instance?

25x1 I:l It would show various bases in mrkey,:l 25X1
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along the southern border of the Soviet Union.

MR. HOUSTON: Would 1t show anything from|:|co the north?

:’ It did show on here two alternste bases in the north,

as did this map.

JUDGE PRETTYMAN: Let the record show: when he sald "thils mep"
he was referring to the series of cards he has testified about.

:l It 1e very difficult to predict over these great
distances the actual effect the wind will have on a flight. It is also difficult

to predict whether the fuel consumption will be as planned. Therefore, starting at

approximately Archangel we did have alternate routes acrosd

in case at a certain point -- for example when he reached Archangel «-

if his fuel was not as we had computed it, he could cut across. And these were on
the JN charts which he carried in the slrcraft with him.

MR, HOUSTON: So by destroying thet what he really protected was
indications of cooperation on the southern border?

GENERAL BULL: .Would you say that was a sound and logical reaction
of & man trying to protect the security of the flight?

|:| I would say 1t was an excellent resction,

MR, BROSS: I would like to ask -- I think the testimony which we
have heard so far has been certainly confusing, and I think conflicting, as to whether

or not Mr. Powers hed made previous overflights over Soviet bloc territory. Does the
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record of his ;;pera.tional experience lndicate that he had made a previous flight
over Russla, or not?

MR, HOUSTON: The record indicates a total of 19 flights over the
Middle East, and one flight over the USSR - photographic reconnaisance - in 1957.

I:l Now the records indicate -- the records that we had
available -- that he took off from Pekistan and flew across China, and about the point
he would be penetrating the Soviet Union his instructlons were if he could not see g
large lake, due to cloud cover, he should return -- and this I believe is what
happened -- he was to return, and he did return because he could not see the checkpoint,
in accordance with the instructions as given to him.

MR, BROSS: This is another flight -- apart from the flight flown in
19577

MR. HOUSTONt This was the one in 1957.

MR, BROSS: I'm a little confused as to whether there were two flights.

MR. HOUSTON: Only one over the USSR. This one was not a deep
penetration, because in accordance with his instructions he turned back when he saw
cloud cover over the area.

MR. BROSS: This was not another flight ~- the one over China?

MR, HOUSTON: The one cver China first and he came back after he
reached the Soviet border?

MR. BROSS: My understanding now is that the first overflight in

which Mr, Powers flew over Soviet territory was the flight flown on 1 May 1960.
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MR, HOUSTON: That appears to be correct, from the records, yes.

e e :Ithen left the stand and Colonel Shelton

a witness and reminded that he was still under oath . . . .

MR, HOUSTON: We called Colonel Shelton to identify a document.
Colonel Shelton, I have here a document which I would like you

at and see if you can ldentify it.

COL, SHELTON: This is a document showing the summary of thet mission.

MR, HOUSTON: You are personally familiar with this document?

COL, SHELTON: Yes.

MR, HOUSTON: Did you prepare 1t?

COL, SHELTON: Yes ~- I signed es preparing officer.

MR, HOUSTON: What sigpature is on that document?

COL. SHELTON:

MR. HOUSTON: And is that your signature pseudonym assigned to you

COL, SHELTON: Thet is correct.

MR, HOUSTON: When was this document prepared?

COL, SHELTON: 27 May 1960.

MR, HOUSTON: And what is the nature of the document?

COL, SHELTON: This is & summary of events that took place, in the

particular

order of their happening, concerning this/misaion.
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MR. HOUSTON: And the purpose of this summary was what? In other
words, was this requested by Headquarters?

COL, SHELTON: Yes, this was & result of a request by Headquerters.

MR, HOUSTON: And this was an official dispatch to Headquarters?

COL. SHELTON: This 1s correct.

MR, HOUSTON: I'd like to submit this dispatch, as Exhibit 15, to
the Board as a sumary--

JUDGE PRETTYMAN: Let it be so marked and put in the record.

Ce Dispatch:l dated 27 May 1960, was then

entered in the record as EXHIBIT 15 . . . .

JUDGE PRETTYMAN: Now, Colonel Shelton, this is & report by you
pursuant to an instruction from Headquerters?

COL. SHELTON: That is correct, sir.

JUDGE PRETTYMAN: Does this report contaln only material known to
you, or does it contain material that you gathered in an effort to prepare this
report? In other words, did you interview other people, and what not?

COL. SHELTON: This is material gathered by all available soﬁces.

JUDGE PRETTYMAN: Gathered by all avasilable sources and put together
by you for officlal purposes?

COL. SHELTON: Yes, sir.

TOP_SECRET
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GENERAL BULL: Would you call that your post-flight analysis of
thev flight, or evalustion of the flight?

COL., SHELTON: No, sir, I wouldn't say that. I'd say that this is
& sumary of events thaet took place during this mission.

I:l Not including the mission, though -- up to the
point of take-off?

COL. SHELTON: Yes, up to the point of take-off.

JUDGE PRETTYMAN: Only to the point of take-off?

COL, SHELTON: Yes.

MR, HOUSTON: In effect, Judge, it summarizes much of the testimony
we have had thls morning -- the briefings that took place--

COL, SHELTON: Well, it takes in, for instence, unusual personalities
that were in the Adens area since 1 April -« of course, this is included in this.

JUDGE PRETTYMAN: But it only goes up to teke-off time, is that
right? It doesn't purport to contaln anything that happened after take-off time?

COL. SHELTON: This 1s true.

JUDGE PRETTYMAN: It doesn't show, for example, who might have said
vwhat, or who was around, etc., at Peshawar after the flight had teken off and been
gone an hour or sof

MR. BROSS: What was the purpose of this? This was a security

assessment, was 1t? - in effect?
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COL., SHELTON: Of course, since May 27th of 1960 - it's hard to
remenber., All I can do 1s say the subject of this is a summary-

MR. BROSSt I noticed you referred to the fact that the document
included statements as to whether there were unusuasl people in the vicinity, and
what not, and from that I gathered what Headquarters was interested in was if there
was any evidence of attempts to get at Powers before the flight, or any unusual
events which would influence people's judgment as to what might have happened on the
flight.

COL, SHELTON: This I don't know.

MR. HOUSTON: It's a detalled chronology of events, and also a report
of things and events that might or might not be related to the mission, that were

developed after the mission.

}wa.s one of the officials who helped prepare

the request from Headquarters to Col. Shelton. He might be able to shed a little
light on the Headquarters' need for the swumary.

MR, HOUSTON: T don't know whether we need to go into that.

JUDGE PRETTYMAN: I want to make sure »I understend this. As I
understend it, we are looking at a paper now where the last account in it is the
take-off of the flight from Peshawar?

MR, HOUSTON: No, sir. The last thing discussed here is an appraisal
of Powers' intelligence knowledgeability. This 1s one of the peripheral subjects

covered, in additlon to the chronological order of events leading up to the take-off.
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JUDGE PRETTYMAN: Then let's teke the chronological order of events
leading up to the take-off -- at take-off this report stops, is that right?
COL. SHELTON: Let me read it -- the first paragraph is an

introduction, the second paragraph is sequence of events, the third paragraph is

briefings, the bth is personal and professionsl equipment , the 5th 1s personnel
participating a.£ staglng areas, the 6th is Powers' personal factors, the Tth is unusual
personalities in the Adana area, the 8th is aircraft and fuel, the 9th is Powers'
intelligence knowledgeability, and paragraph 10 is conclusions.

JUDGE PRETTYMAN: Now my question is simply this. The flight took
off at Peshawar, is that right?

COL. SHELION: This is true.

JUDGE PRETTYMAN: And does thls summary or this report contain
anything ebout unusual characters around the flight take-off at Peshawar? I just
want to identify this document. I'm‘just curious to know whether Headquarters wanted
& report on Peshawar after the flight took off. I suppose there were some pecple
there -- everybody didn't drop dead at Peshawar -- what did they do? Did they wait
around? Did they all get on a plane? What happened? Something happened.

COL, SHELTON: This is not in this report.

JUDGE PRETTYMAN: Thet is the answer, then, to my question --it's
not in this report.

MR, HOUSTON: Would you like any testimony from Col. Shelton on that

point?
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JUDGE PRETTYMAN: Colonel, were you there?

COL, SHELTON: Yes, sir.

JUDGE PRETTYMAN: I would be interested in a very brief account of
what did take place after the flight took off. After the plane tock off what did
everybody do? What happened?

COL, SHELTON: Everyone then went to the hangar where we had our
lodging, etc., that we had stayed in the previous time. We stayed there and started
preparing our fly-away kits for the trip back to home base, at the same time walting
for instructions as to when and where we would go. These kits were loaded on the
support aircraft. This taeke a period of one to two hours to load up. And everyone
then remained in the general vicinity of the alrcraft walting for instructions to
return to home base.

JUDGE PRETTYMAN: Was there a base detachment that stayed there at
Peshawar?

MR, HOUSTON: You mean a permanent--

COL. SHELTON: Permanently? No -- not from our base. Now there is
a Pakistan base - a base 1s what it is, and 1it's a fighter base and of course they
have permanent people there. Bubt none of our people from Adana, my unit, were there
permanently.

MR. HOUSTON: You Jjust go in for the purposes of the mission?

COL. SHELTON: TIt's Just a staging base.

JUDGE PRETTYMAN: Now when your Detachment took off for home --
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whet kind of a detachment, composed of whom, was left there at Peshawar?
COL. SHELTON: No one.
JUDGE PRETTYMAN: I thought you Jjust said--
25X1 |:| It's a Pakistan Air Force base.

COL. SHELTON: It belongs to the Pakistans, and there is a permanent
base for them, so it's maintained by the Peklstan Air Force.

JUDGE PRETTYMAN: When you left they were still there?

COL. SHELTON: As far as I know they were, yes, sir.

JUDGE PRETTYMAN: That detachment saw this flight teke off?

COL. SHELTON: I wouldn't say it wes a »dete.chment -- it was &
base complement of people.

JUDGE PRETTYMAN: The base complement of people -~ they saw the
flight?

COL. SHELTON: Which flight? The one that Powers took off? I
have to assume that some people did, yes.

JUDGE PRETTYMAN: There was no effort made by anybody, as far as
you know, to ascertain whether there at Peshawar in this base complement there were
any odd people or any odd occurrences, or anything of that sort?

COL, SHELTON: Well--

COL., GEARY: Judge, I may be able to shed some light on that,if I may?

JUDGE PRETTYMAN: It just arose in my mind because Headquarters was

very anxious to get a report on any odd charescters around Adsna -- I just wondered
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if they were also interested in who might have been around Peshawar -- since this

25X1
flight bad been in preparation for a number of days -

25X1
whether there was any interest

in whether there was a possibility that somebody had it all set up there to notify
somebody when thils man took off?

COL., GEARY: That is & possibility you can never dlscount under the
circumstances.

COL, SHELTON: I would like to say this, that from the time that
thls Detachment left Adans until the time that it arrived back at Adana that both
me and the security people who were along with the Detachment were on guard for
any unusual activity or personnel that might be involved., There was a limited number
of contacts with base people, and I personslly did the majority of these. The other
people of my Detachment stayed within the small hangar area. So if there had been
any unususl personalities wilthin that general srea, then we would have dlscovered this,
I feel sure of this, from & securlty standpoint. Now if they had been on another
part of the base, then we would know nothing of this.

MR, BROSS: I think the qgestion that immediately occurs is whether
or not some member of the Pakistani Air Force or the other Pekistani in the neighborhood
or in the area could have, having seen this flight take off, commnicated this fact
to the Soviets or elsewhere without our knowing sbout 1t?

COL. SHELTON: I'm sure it could have.
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MR. BROSS: It's possible?

COL. SHELTON: Yes, it's possible, I'm sure.

+ « o« « Colonel Shelton was then excused from the witness stand,

and was called as a witness and duly sworn by Judge Prettyman . . .

MR, HOUSTON: Would you identify yourself for the record?

MR. HOUSTON: Would you inform the Board of your participation in
your assignment to the U-2 Program?

: I was assigned to the Program in November of 1958, I
went overseas the lst of December, arrived in Turkey, as I recall, about the 5th of
December, and I was constantly on duty with the unit from that time until August
of 1960.

MR. HOUSTON: Before you went over were you indoctrinated back here
in the Program?

|:| Yes, sir -- a Headquarters' briefing.

MR. HOUSTON: Including briefing on any special medical implications

of the Program?

|:| I was aware -- after I had been briefed by Headquarters

TOP_ SECRET

Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1

25X1

25X1

25X1



Approved For Release 2006/10/17 : CIA-RDP80B01676R002200080003-5

25X1
TOP SECRET

25X1 2/21/62|:|imp p. 56

as to the kind of operation that was being carried out it was evident -- because
I had had some experience in the field of high altitude support already, past
experience, so there would have been no spgcial problems to me from the medical
agpect.

MR, HOUSTON: Would this be your understanding - this was one reason
for your selec‘gion, you had had prior experience in this?

25X1 :l I believe so, sir.
MR, HOUSTON: When you arrived at Adana Mr. Powers was there at that

time?

25X1

|

Yes.

MR, HOUSTON: And from that time on until the mission at the end

of April you were the medlcal officer who would be responsible for recommending or

reporting on Mr. Powers' physical condition?

25X1

i

Yes, sir.
MR, HOUSTON: Did you conduct frequent examinations, or how did you
keep abreast of his physical condition?
25x1 |:| Well, it was a very small unlt I was supporting, and
the arrangements were informal, but I had daily contact with all of the pilots -- I
was avallable to them at all times, 24 hours e day, and I'm sure that I had at least
daily contact with every one of the pilots.
MR, HOUSTON: Would you make special examinations or tests before

they engaged 1n a mission?
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|:| I gaw the pilot usually something like 12 to 18

hours before every mlssion launch time, at which time we had a short conversation,
generally Just deeling with his health status, whether he had any problems that he
was aware of, and I'd usually do a brief EEG examination, and this would again be
repested prior to the time he would start his pre-breathing, which was two hours
prior to launch time.

MR, HOUSTON: You would accompany the pllots to the staglng area?

On some occasions, yes.

MR. HOUSTON: Did you on this oecasion?

MR, HOUSTON: 8o you attended him during the pre-breathing?

|:| Yes, I attended him constantly.

MR, HOUSTON: Did you‘a.lso have responsibility for thelr mental and
emotional status?

|:| That would be part of my observatlional responsibility,
to be eble to make a medical assessment of such.

MR. HOUSTON: Could you give the Boerd a medical assessment of Mr.
Powers' physicelly and emotionally, in general, and then specifically your opinion

of him at the time you lest saw him before the take-off on this May 1 mission?

Mr. Powers was in excellent physical health during

25X1

the time that I knew him, and I considered him an extremely steble individual. emotionally.

I had no reason to chenge my opinlon up to the moment of launch-time.
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MR, HOUSTON: I have no further questilons.

JUDGE PRETTYMAN: No questions. Thank you, sir.

25X1 e 4 e e :lwas then excused from the witness

stend . . . .

JUDGE PRETTYMAN: Mr. Houston, these four cards which were
25X1 discussed by the witness -I:l -- they were not put in the record. Do you
think they should be?
MR, HOUSTON: I'm sorry - this was an oversight. I meant to ask
the Board whether they did want them in the record.
MR, BROSS: I'm not clear exactly what they are.

25X1
|:| They are a reproduction of the actual mission.

MR, BROSS: When was 1t reproduced?
251 |:| Within the past week. For security reasons we only
ever prepared one -- and this Frank took with him.
JUDGE PRETTYMAN: You prepared one set and he took that with him on
the flight. Do you know what happened to that?

25X1 |:| The Russians have it -- parts of 1t.

JUDGE PRETTYMAN: Now how did you prepare this duplicate set?b

25X1 I:l By going back to the messages that gave the track

from Adana.
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JUDGE PRETTYMAN: In other words, you couldn't copy the original
but these were reconstructed?

MR. HOUSTON: You went through the same process this time that you
had done originslly in Adana?

MR. BROSS: You still have in your files the original Headquarters

directive, and this was reconstructed from that original Headquarters' directive?

Yes.

JUDGE PRETTYMAN: I think you might state that in the record -- ‘

ldentify them as four documents, by Exhibit number, and then describe them as:

|:|described them, as reconstructed from the original--

MR, HOUSTON: Four documents, listed as EXHIBIT 16-A, B, C, and D,

which are maps of the area from Pakistan across Russig] and on the maps

are traced courses for the flight of May 1. The originals of these maps not being

avallable, these courses were reconstructed from the original data, which was also

used to construct the original ones used by Mr. Powers. They therefore duplicate

the material taken by Mr. Powers on his mission. There were, however, on the originals

the notes made by the pilot, Mr. Powers, at the time of his briefing, which notes

are not ilncluded in these Exhibits.

JUDGE PRETTYMAN: I think we might add there, Mr. Houston, that it's

|:| testimony that except for the exception you have just noted, these

25X1

25X1

25X1

cards do reflect accurately the cards that were given to Mr. Powers prior to the May 1, 1960)

flight.
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|:| The celestlal computetions are not on those cards,

the redio ennotations are not on those cards, and the emergency routes cutting
off from Archangel and Murmansk and alternates to the northern base are not on
those cards, But the route is accurate.

JUDGE PRETTYMAN: And with the exceptlons you have just noted,

they are otherwise accurate reproductions?

Yes,

o + o o The meeting recessed for lunch at 1:00 p.m.

Judge Prettyman announced that the Board would reconvene

at 2:00 p.m. to hear the testimony of :lami 25X1
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